
A Kunszövetség által alapított Sudár István-díjat idén hagyományőrző munkája 

elismeréseként a kunszentmártoni Smuta Gergő vette át Kovács Sándor elnöktől.  

 

Smuta Gergő kisgyerek kora óta érdeklődik a történelem iránt, a ló szeretete családi 

hagyomány náluk, hiszen apai dédapja Ferencz József huszárjaként szolgált, édesapja, Smuta 

Zsolt pedig Kunszentmárton újkori emeritus nagykunkapitánya. 

 

- Mikor kezdtél el lovagolni? 

- Tizenhat évvel ezelőtt, 14 évesen. 2000-ben kerültem kapcsolatba a Kassai Lovasíjász-

iskolával és ettől az évtől kezdve lovammal együtt rendszeres résztvevője voltam Horváth 

György nagykunkapitány kisújszállási tanyáján rendezett lovasíjász versenyeknek. Több 

alkalommal a Kun viadalon is győztem, így a Kun Vitéz címet is megkaptam.  

 

- Úgy tudom, filmben is szerepeltél. 

- Igen, 2009-ben Pörzse Sándor és Kriskó László által forgatott, Csillagösvényen című 

történelmi dokumentum-filmsorozat, Szökésének oka: hazaszeretet című részben a 

kisújszállási Nagykun Nádor Huszárbandériummal jeleníthettem meg az 1848-49-es 

forradalom és szabadságharc támogatása miatt hazaszökő nádor huszárok történetét. 

2009-ben pedig Kunok I. Világtalálkozója alkalmából szervezett, a Radnai-hágótól Karcagig 

tartó emlékmenet lovasaként róttam le tiszteletemet a hazát kereső kun ősök előtt. 

 

- Kassai Lajossal a mai napig kapcsolatban vagy. 

- Igen, s nagyon büszke vagyok arra, hogy 2013-ban Avignonban rendezett lovas 

világkiállításon Kassai Lajossal több alkalommal is felléphettem, bemutatva a lovasíjász 

harcmodort a jelenlévő, alkalmanként 5-6 ezer nézőnek. Az a megtiszteltetés ért, hogy 

csatlakozhattam a Kassai Lovasíjász Iskola vezetőségéhez és három éve megalakíthattam a 

 Smuta-törzset, ahol a Kassai-féle iskola szellemiségének megfelelően vezetem, tanítom a 

harcművészetet 15 fős csapatomnak. Nagy hangsúlyt fektetek arra, hogy a hagyományőrzésen 

keresztül, az edzéseken átadjam a hazaszeretet is a következő generációnak. Olyan példát 

szeretnék mutatni, amely követendő. Úgy gondolom, ha azok a gyerekek, akik fiatalon ezzel a 

hagyományőrzéssel találkoznak, ki tud alakulni bennük egy olyan nemzeti öntudat amely 

előbbre viszi őket az életben, akkor már nagyon sokat tettem. Nem azt szeretném reklámozni, 

hogy mindenkinek lovasíjásznak kell lenni, de a saját területén mindenkinek jónak kell lennie. 

Úgy gondolom, Magyarországnak példaképekre van szüksége. Sudár István egy ilyen 

példakép volt, aki elhivatottságával állt példaként elénk. Az én lovasíjász munkásságom még 

nem olyan mély, de a lovasíjászatot nemzeti jelképnek tartom, így nagyon komoly 

felelősségem van nekem is a bemutatókon. A lovasíjászat csak eszköz abban, hogy 

bemutathassam azt a komoly munkát, ami kun őseinket is jellemezte. Ennek az érzésnek a 

továbbadójaként látok párhuzamot Sudár István és az én munkásságom között, bár még 

nagyon az elején tartok- mondta Gergő.  
 


